
هر روز رانندگان تاكسي و مسافران زيادي بر 
سر پول خرد، جر و بحث مي كنند و در نهايت، 
تع�دادي از مس�افران به دليل نداش�تن پول 
خرد بايد مبلغ بيشتري بپردازند. البته گاهي 
مسافران، كرايه را براي راننده كارت به كارت 
مي كنند كه بابت هر بار انتقال پول، كارمزد از 
حسابشان كم مي شود. همه اينها در شرايطي 
اس�ت كه بي�ش از چهار س�ال از فعال ش�دن 
باركده�اي پرداخ�ت آنلاي�ن در تاكس�ي ها 
مي گذرد، اما از همان روز تا به حال، نه رانندگان 
و نه مس�افران از اين طرح استقبال نكرده اند. 

ديگر در تمامي خدمات در سطح شهر، پرداخت 
پول نقد از موضوعيت افتاده و عم��ده افراد براي 
انجام كارهايشان از پرداخت الكترونيكي استفاده 
مي كنند. حتي اس��تفاده از حمل و نقل عمومي 
مانند مترو و اتوبوس هم با استفاده از كارت هاي 
الكترونيكي انجام مي شود، اما هنوز اين رويه در 
ميان تاكسي هاي درون شهري جا نيفتاده است. 
البته روي سخن اين گزارش، تاكسي هايي است كه 
زير نظر سازمان تاكسيراني فعاليت مي كنند، وگرنه 
شركت هاي تاكسي اينترنتي با س��ازوكاري كه 
دارند، امكان پرداخت الكترونيكي را براي مسافران 
خ��ود فراهم كرده ان��د و مدام به رانن��دگان خود 
سفارش مي كنند كه حق دريافت وجه نقد اجباري 
از مسافران را ندارند. در مقابل اما سيستم دريافت 
كرايه در تاكسي هاي زير نظر سازمان تاكسيراني به 

همان روش سنتي قديمي انجام مي شود. 
 طرحي كه شكست خورد

روي شيش��ه تاكس��ي ها، تصوير مربعي درهم و 
برهمي نصب شده كه كيوآركد )QRCODE( نام 

دارد. پايين اين كيو آر كد  نوشته شده كه مسافران 
مي توانند آن را با دوربين گوشي تلفن همراه خود 
اس��كن كنند و به كمك آن كرايه تاكس��ي را به 
صورت الكترونيكي بپردازند. در حالي كه قرار بود 
اين كدها، روش پرداخت تازه اي را در تاكس��ي ها 
ايجاد كند تا مسافر و رانندگان از رد و بدل كردن 
روزانه پول خرد، آسوده شوند، اما عملًا اين طرح 
شكست خورده اس��ت، چراكه نه مس��افران و نه 

رانندگان اقبالي به استفاده از آن ندارند. 
اولين بار، مدير عامل فاواي ش��هرداري تهران در 
تيرماه س��ال ۹۸ خبر راه اندازي باركد واحد براي 
پرداخت هاي خرد شهري را داده بود، اما اين طرح 
تا اواسط آبان ۹۹ هم اجرايي نشد، پس از آنكه در 
آبان ماه اجراي اين طرح كلي��د خورد و در مدت 
كمتر از ۴۰ روز برخي از ايستگاه هاي بزرگ تاكسي 
از جمله صنعت، انقلاب، سيدخندان، صادقيه و 
چند ايستگاه بزرگ ديگر به اين باركد واحد مجهز 
شدند. آن زمان، محمد شريفي، سرپرست معاونت 
سرويس هاي شهروندي سازمان فاواي شهرداري 
تهران بود، او به پيوس��ت اعلام كرد تا پايان سال 
۹۹ طرح تجهيز تاكسي هاي خطي به باركد واحد 
شهرپي تمام خواهد شود، اما اين پيش بيني  درست 
از آب در نيامد. در نهايت مهرماه سال ۱۴۰۰، علي 
الوند، مدير پروژه ش��هرپي، از اتمام پروژه تجهيز 
تاكس��ي هاي خطي ش��هر تهران به باركد واحد 
شهرپي خبر داد، اما در حال حاضر اين كدها شبيه 
به يك برچسب نمايشي روي شيشه تاكسي هاي 

تهران است كه هيچ كاربردي ندارد. 
 چ�را نظ�ام پرداخ�ت الكترونيك�ي در 

تاكسي ها شكل نگرفت؟
اما چرا اقبالي به اس��تفاده از اين ن��وع پرداخت 

نيس��ت؟ آقاي وحدتي ك��ه ه��ر روز در خيابان 
بهش��تي مس��افر س��وار مي كند درب��اره كيو آر 
كدهاي نصب شده روي شيشه كه استفاده اي از 
آن نمي ش��ود، مي گويد: »از همان سالي كه اين 
باركد را روي شيش��ه نصب كردم، يك مس��افر 
هم نتوانس��ته با آن كرايه اش را پرداخت كند. يا 
سامانه خراب بوده يا آنقدر مراحل پرداخت با اين 
كد براي مسافر سخت شده كه او از انجام اين كار 
صرف نظر كرده اس��ت. « اما راننده ديگري كه در 
همين خيابان مسافركشي مي كند به بلوكه شدن 
كرايه ها در شركت خدمات دهنده اشاره مي  كند 
و مي گويد: »براي راننده تاكس��ي نمي صرفد كه 
چندرغ��از درآمدش در ش��ركت خدمات دهنده 
بلوكه بماند. اين ش��ركت ها ۴۸ ساعت بعد پول 
را به حسابمان مي زنند، براي همين گرفتن پول 
نقد برايمان بهتر است. تازه اگر تعطيلات باشد كه 
زمان پرداخت پول هايمان تأخير بيشتري دارد. از 
طرفي هنگام پرداخت كرايه از طريق كيو آر كدها، 
پيامكي به دست ما نمي رسد و نمي دانيم كه واقعاً 

مسافر پول را پرداخت كرده است يا نه؟«
 تاكسي هاي اينترنتي توانستند، سازمان 

تاكسيراني نه!
چهار س��ال، فرصت بس��يار زيادي براي سازمان 
تاكسيراني بود تا نحوه پرداخت كرايه الكترونيكي 
تاكس��ي را سروس��امان دهد، اما متأس��فانه اين 
سازمان هيچ اراده اي از خود براي تسهيل پرداخت 
كرايه ها نداشته است. در مقابل شاهد آن هستيم 
تاكسي هاي آنلاين به  كلي سيستم حمل و نقل 
درون شهري را متحول كرده اند. تا جايي كه كاربر 
به آس��اني مي تواند با تلفن همراه خود تاكس��ي 
س��فارش دهد، كرايه پرداخت كن��د و به مقصد 

برسد، بدون اينكه با راننده وارد بحث و جدل شود. 
اين زيرس��اخت با ارزش كه در بيشتر شهرهاي 
ايران رايج شده اس��ت، جامعه را به س��ويي سوق 
داده كه اكنون پذيراي آن باش��د تا پرداخت را به 
صورت الكترونيكي و در كمترين زمان ممكن و با 

آسودگي انجام دهد. 
البته در يك بازه زماني، سازمان تاكسيراني قصد 
داش��ت تا خودش هم وارد عمل شود و شركت 
تاكسي اينترنتي داشته باش��د، اما اين كار هم 
بي نتيجه ماند و تاكس��ي اينترنتي اين سازمان 
نتوانست با شركت هاي مشابه خود رقابت كند. 

 پرداخ�ت الكترونيك�ي خ�رد در س�اير 
كشورها

موضوع پرداخت خرد يكي از مباحث مهم در هر 
كشوري اس��ت، زيرا جزو نيازهاي اساسي و پايه 
هر جامعه اي محسوب مي شود كه قشر وسيعي 
از م��ردم با آن س��روكار دارند. به اي��ن منظور در 
كشورهاي گوناگون پرداخت كرايه در تاكسي ها 
معمولاً به دو روش آنلاين و آفلاين انجام مي شود 
و معمولاً خبري از رد و بدل شدن پول نقد نيست. 
در روش آنلاين كرايه در همان لحظه از حس��اب 
بانكي مسافر كسر شده و به حساب راننده مي رود و 
در روش آفلاين پس از انباشت پول در يك ساعت 
مشخص )معمولاً هر 2۴س��اعت( تسويه حساب 
صورت مي گيرد )همچون بليت ه��اي اتوبوس و 
مترو در تهران(. به اين منظور در كشورهاي مختلف 
 )POS( دستگاه هايي شبيه پايانه هاي فروشگاهي
در تاكسي ها نصب شده كه مسافران مي توانند با 
كارت بانكي يا بليت كرايه خ��ود را به يكي از دو 
روش ذكر شده پرداخت كنند، اما در همين روش 
هم در كشورهاي ديگر هر مسافر مي تواند با كارت 
بانكي اش كرايه را پرداخت كند و انحصاري در كار 
با شركتي خاص وجود ندارد. براي مثال در چين 
اپليكيشني وجود دارد كه تمام امور از درخواست 
خودرو تا پرداخت كرايه با همان برنامه و به صورت 
اينترنتي با كارت بانك هاي مختلف انجام مي شود. 
طبيعتاً در اين كشورها نيازي به استفاده از باركد در 
تاكسي ها نيست، زيرا زيرساختي تعبيه كرده اند كه 

روش پرداخت هم شامل آن مي شود. 
 عزمي كه نيست

در حال حاضر مسافراني كه پول نقد يا پول خرد 
همراهشان نيست، اقدام به كارت به كارت كرايه 
تاكس��ي مي كنند كه اين كار نيز مشكلاتي را به 
دنبال دارد، مثلاً اينكه برخي از رانندگان مي گويند 
بعد از كارت به كارت كرايه ها، پيامكي برايش��ان 
ارسال نمي شود و بعداً متوجه مي شوند كه برخي 
از اين كرايه ها اصلًا به حسابشان واريز نشده بود. از 
طرفي، مسافران ناچارند كه بابت هر بار كارت به 

كارت كردن كرايه تاكسي  كارمزد بدهند. 
بنابراين ضروري است كه سازمان تاكسيراني هر 
چه س��ريع تر نواقصي را كه در رابطه با استفاده از 
كيوآر كدها وجود داش��ته برط��رف كند يا اينكه 
زمينه پرداخت الكترونيكي كرايه تاكسي ها را با 

روش هاي ديگري فراهم كند. 
قطعاً تعيين مشوق هايي براي ترغيب رانندگان 
و مسافران براي استفاده از پرداخت الكترونيكي 
كرايه تاكسي ها مي تواند در بهبود شرايط اثرگذار 
باشد، اما آيا سازمان تاكسيراني برنامه اي در اين 
خصوص دارد؟ اصلاً اين سازمان علت عدم استقبال 
از اين طرح را چه مي داند؟ پيگيري هاي خبرنگار 
»جوان« طي دو م��اه گذش��ته در اين خصوص 
بي پاسخ ماند و سازمان تاكسيراني جز يك مورد 
جزئي حاضر به پاسخگويي نشد. هر چند كه همان 
يك مورد هم نه تنها منطقي و قانع كننده نبود كه 

ابهامات بسياري را نيز ايجاد كرد.

توصيه به رعايت نكات بهداشتي و تكميل واكسيناسيون براي ايمني در برابر بيماري هاي پاييز و زمستان 

هم قدمي كرونا و آنفلوآنزا با پاييز

مصائب تاكسيراني سنتي
به دليل ضعف هاي متعددي كه كيوآركدهاي نصب شده در تاكسي ها دارند

 نه مسافر مايل به استفاده از پرداخت الكترونيكي است، نه راننده

با شنيده ش�دن صداي پاي پايي�ز،  كم كم پاي 
بيماري هاي تنفسي هم به جامعه باز مي شود و 
نگراني از بازگشت كرونا و گسترش همه گيري 
آنفلوآن�زا جامع�ه را فرا مي گي�رد. به خصوص 
اينكه همين چن�د روز پيش س�ازمان جهاني 
بهداش�ت )WHO( تأكي�د ك�رد: كووي�د ۱۹ 
همچن�ان تهديدي براي بهداش�ت عمومي در 
سطح جهاني اس�ت. وزير بهداشت كشورمان 
ام�ا در واكنش ب�ه همه گيري مج�دد كرونا در 
كش�ور  گفت: »س�ويه جديد فراگي�ر كرونا در 
كش�ور نداريم. « به گفته وي كرون�ا از وضعيت 
همه گيري يا پاندمي به وضعي�ت تك گيري يا 
آندمي تبديل شده كه شبيه به آنفلوآنزا است. 
وزير بهداشت در عين حال تصريح كرد: » كرونا 
هميش�ه خواهد بود. «  از كرونا ك�ه بگذريم اما 
ماجراي آنفلوآن�زا همچنان ادام�ه دارد؛  بيمار 
تنفس�ي كه تا قبل از رخ نمايي كرون�ا و تجربه 
چند صد م�رگ در روز،  در رديف بيماري هايي 
با خطر مرگ ق�رار مي گرفت. حالا هم همچنان 
اين بيم�اري وج�ود دارد و فص�ل پاييز، فصل 
طغيان اين بيماري و ديگر بيماري هاي تنفسي 
اس�ت؛ موضوعي كه ايجاب مي كند خودمان را 
براي مواجه�ه با كرونا و آنفلوآن�زا آماده كنيم. 

بي ترديد كرونا كابوس قرن ما بوده است؛ كابوسي كه 
وحشت آن همچنان پابرجاست. تدروس آدهانوم 
قبريسوس، دبير كل سازمان جهاني بهداشت در 
 EG. 5 همين رابطه از افزايش مبتلايان به زيرسويه
در برخي كشور ها خبر داده است. دبير كل سازمان 
جهاني بهداشت هشدار داد: افزايش موارد ابتلا به 
كوويد۱۹ قبل از فصل زمستان در نيمكره شمالي، 
افزايش فوتي ها در برخي مناطق آسيا و خاورميانه و 

همچنين افزايش بستري ها در اروپا طي هفته هاي 
اخير گزارش شده است. 

  احتمال موج نهم كرونا 
ب��ه گ��زارش ش��بكه الجزي��ره، وي در كنفرانس 
مطبوعات��ي هفتگي و آنلاين اين س��ازمان تأكيد 
كرد: داده هاي س��ازمان جهاني بهداشت در مورد 
كووي��د۱۹ محدود اس��ت و در ح��ال حاضر تنها 
۴۳ كش��ور )كمتر از يك چهارم كشور هاي عضو 
س��ازمان( در مورد مرگ و مير و 2۰ كشور درباره 
آمار بس��تري هاي بيمارس��تاني، اطلاعاتي را در 
اختيار اين س��ازمان قرار دادند.  قبريسوس با اين 
حال اشاره كرد كه در حال حاضر هيچ گونه غالب 
جهان��ي از كوويد۱۹ وجود ندارد، ه��ر چند موارد 
ابتلا به نوع EG.5 افزايش يافته است.  وي با بيان 
اينكه زيرسويه BA. 2.86 در ۱۱ كشور شناسايي 
شده است، اظهار داشت: سازمان جهاني بهداشت از 
نزديك اين گونه را براي ارزيابي مسري بودن و تأثير 

بالقوه آن تحت نظر دارد. 
بهرام عين اللهي، وزير بهداش��ت كشورمان اما در 
واكنش به همه گيري مجدد كرونا در كشور  گفت: 
سويه جديد فراگير كرونا در كش��ور نداريم. وي 
افزود: »كرونا از وضعيت همه گيري يا پاندمي به 
وضعيت تك گيري يا آندمي تبديل شده كه شبيه 
به آنفلوآنزا است.«  عين اللهي در عين حال تأكيد 
كرد: » كرونا هميشه خواهد بود.« در برابر اين ماجرا 
اما دكتر كوروش هلاكويي، اپيدميولوژيست و استاد 
دانشگاه تهران معتقد است: » تحليل هاي نادرست 
درباره اپيدمي هاي كرونا، ناشي از عدم اطلاعات 
علمي و اپيدميولوژيك درباره س��ازوكار اپيدمي 
پيش رونده است.  از نگاه وي براي ايجاد موج نهم 
نيازي به سويه جديد نيست، بلكه تعداد بحراني 
افراد حساس تعيين كننده اس��ت و در فاصله هر 

دو موج تشكيل و مي تواند به كبريت ويروس هاي 
رايج كرونا در جامعه شعله ور شود. دكتر هلاكويي 
معتقد است قطعاً با وجود سويه هاي جديد، اين 
شعله قوي تر خواهد بود و تشكيل توده بحراني افراد 
حساس در فاصله موج ها اجتناب ناپذير است.  وي 
مي گويد: »جهش هاي ويروس كرونا نتيجه تكثير 
مكرر است، كس��ي نمي تواند آنها را كتمان كند. 
متأسفانه تحليل هاي نادرست، ناشي از عدم درك 
و شناخت اپيدمي پيش رونده و سازوكار افت و خيز 
كرونا مبتني بر ايجاد توده بحراني افراد حساس 
است. شايان ذكر است رخداد موج نهم كرونا يك 
واقعيت اپيدميولوژيك است. بنابراين تا زماني كه 
فرصت باقي است، بايد اقدامات پيشگيرانه، براي 
مصون س��ازي و كاهش مواجهه افراد حساس در 
اولوي��ت برنامه هاي مبارزه با اپيدم��ي كرونا قرار 

گيرد.«
  موج آنفلوآنزا 

از كرونا ك��ه بگذري��م آنفلوآنزا هم يك��ي ديگر از 
ويروس هايي است كه سال هاست مي شناسيم و با 

آمدن فصل سرد سال كار خود را آغاز مي كند. 
 پيام طبرسي، استاد بيماري هاي عفوني دانشگاه 
علوم پزشكي شهيد بهشتي در اين باره با اشاره به 
اينكه هر چه به فصل س��رما و روزهاي سرد سال 
نزديك مي شويم، عفونت هاي تنفسي رو به افزايش 
مي گذارد و بيشتر مي شود، مي افزايد: » عفونت هاي 
تنفسي از يك سرماخوردگي ساده شروع مي شود، 
ولي مي تواند به ذات الريه و عفونت شديد دستگاه 
تنفسي تبديل ش��ود، اين در ش��رايطي است كه 
بسياري از اين عفونت ها قابل پيشگيري خواهد بود.«  
طبرسي درباره موج شيوع آنفلوآنزا در كشور اينگونه 
توضيح مي دهد: » معمولاً موج ش��يوع آنفلوآنزا در 
ايران از اواسط مهر آغاز مي شود و ممكن است حتي 

چندين موج ديگر نيز تا پايان سال تكرار شود.«
  كمك گرفتن از واكسن

وي با بيان اينكه آنفلوآنزا واكس��ن مؤثر و بس��يار 
كمك كننده دارد و مي تواند در جلوگيري از مرگ 
و مير و بس��تري افراد نقش خوبي داشته باشد، در 
پاسخ به اين س��ؤال كه چه كس��اني بايد واكسن 
آنفلوآنزا بزنند، مي گويد: » تزريق واكسن آنفلوآنزا 
براي افراد در معرض خطر، سالمندان و افراد بالاي 
۶۵ س��ال، افرادي كه بيماري هاي مرتبط با نقص 
سيستم ايمني يا سرطان دارند، همچنين مبتلايان 
به دياب��ت، بيماران قلبي، كلي��وي، كبدي، ريوي 
ضرورت دارد و توصيه مي ش��ود حتماً در آس��تانه 
فصل پاييز و حوالي آغازين روزهاي مهر ماه واكسن 
آنفلوآنزا تزريق كنند.« طبق توضيح عضو انجمن 
متخصصان بيماري هاي عفوني و گرمسيري ايران، 
تزريق واكس��ن آنفلوآنزا زودتر از اين موقع ممكن 
اس��ت ايمني زايي طولاني تا پايان زمستان برقرار 
نكند و در صورت تزريق دير هنگام نيز اين امكان 
وجود دارد ايمني زايي در بدن فرد، ديرتر از موعد 
مورد نظر ايجاد شود كه بي فايده است.  اما اگر شما 
هم جزو گروه هاي حس��اس هستيد و مي خواهيد 
واكسن آنفلوآنزا بزنيد، حتماً برايتان سؤال است كه 

چه زماني بايد اين واكسن را تزريق كنيد؟
رئيس بخش عفوني بيمارستان مسيح دانشوري 
در اين باره مي گويد: » در مورد واكسن آنفلوآنزا اگر 
مردم در اوايل مهر ماه اقدام به تزريق كنند، احتمال 
كمبود نخواهيم داشت؛ امس��ال همانند پارسال 
واكسن ايراني آنفلوآنزا نيز در دسترس مردم قرار 
دارد و توصيه مي شود كه استفاده كنند.« به گفته 
وي، مطالعات روي واكسن نوتركيب ايراني انجام 
شده و اثربخشي لازم وجود داشته و تأييديه وزارت 

بهداشت را نيز اخذ كرده است. 

مهسا گربندي
  گزارش  یک

حسین سروقامت

امر جنسي، آموزش يا تربيت؟
درباره  امر جنسي در جامعه ايراني، دو گفتمان عمده وجود دارد. گفتماني 
كه بر محور آموزش جنس��ي ش��كل گرفته و رويكردي تقليل گرايانه به 
مسائل جنسي دارد و گفتماني كه بر محور تربيت جنسي شكل گرفته و امر 
جنسي را در شبكه اي از عناصر زيستي و فرهنگي مطالعه مي كند. عرصه 
عمومي متأخر مناقشات گفتماني اين دو رويكرد، سند2۰۳۰ بود. گفتمان 
اول با اين اعتقاد كه آموزش جنس��ي به كودكان و نوجوانان در مدارس، 
به كاهش آس��يب هاي رفتاري و اجتماعي در آين��ده منجر مي گردد، از 
اجراي اين سند حمايت مي  كند و گفتمان دوم با اين استدلال كه آموزش 
جنسي به كودك و نوجوان آن هم در فضاي مدارس دقيقاً به نقض غرض 

مي  انجامد، موضع مخالفي در اين زمينه اتخاذ كرد. 
اين نوشتار قصد بررسي سند 2۰۳۰ يا ارزيابي موافقان و مخالفان اين سند 
را ندارد، بلكه صرفاً قصد دارد عناصر محوري اين دو گفتمان عمده درباره 
امر جنسي را بازخواني كند. به نظر مي  رسد مهم ترين عرصه چالش اين دو 

گفتمان در موضوع دانش جنسي است. 
گفتمان اول معتقد است فقدان اطلاعات يا وجود ابهام در زمينه مسائل 
جنسي، مهم ترين منشأ بروز آس��يب هاي بعدي در زمينه جنسي است. 
بنابراين رويكرد صحيح در اين زمينه، ارائه دانش جنس��ي و آموزش به 
افراد اس��ت. اين راهكار براي تمام رنج هاي سني افراد تعريف شده است. 
اگر در بزرگسالي نبود  دانش و مهارت در زمينه مسائل جنسي به روابط 
زناشويي نامطلوب مي  انجامد، در نوجواني هم وجود كنجكاوي ناشي از 
ابهام در زمينه مسائل جنسي به رفتارهاي ناهنجار منجر مي  گردد، بنابراين   

آموزش جنسي راهكاري فراگير براي همه سنين است. 
گفتمان دوم، رويكردي كاملًا متفاوت به اين موضوع دارد. اگر چه از منظر 
آنها دانش جنس��ي در برخي از زمينه ها لازم و ض��روري بوده و آموزش 
جنسي به معناي ارائه اطلاعات و دانش در اين زمينه به افراد كاملًا نفي 
نمي  گردد، اما در اين رويكرد، آموزش جنس��ي در ذيل يك اس��تراتژي 
كلان تري تعريف مي  گردد و آن هم تربيت جنسي است. به عبارت ديگر 
نزد اين رويكرد، آموزش جنسي يكي از استراتژي ها )شايد حتي مهم ترين( 
ذيل پروژه تربيت جنسي است، بنابراين چه بسا در شرايطي، استراتژي 
مواجهه با امر جنسي نه تنها زدودن ابهام بلكه حتي افزودن بر آن نيز باشد. 
شايد اگر بخواهيم ليستي از تفاوت هاي عمده اين دو رويكرد عمده به امر 

جنسي را ارائه كنيم به موارد زير حتماً بايد اشاره كنيم:
الف( »سكوت« و »تغافل« در مواجهه با امر جنسي براي گفتمان تربيت 

موضوعيت دارد اما براي گفتمان آموزش خير. 
ب( »مسئله زدايي« نسبت به امر جنسي نزد گفتمان تربيت يك استراتژي 
مهم است، بنابراين مقولات »حجاب« يا »غض بصر« يا ساير توصيه هاي 
ديني كه با هدف زدودن امر جنس��ي از عرصه عمومي وجود دارند، نزد 
گفتمان دوم موضوعيت مهمي دارند. به بيان ديگر، گفتمان تربيت جنسي 
قائل به اين است كه امر جنسي براي شرايط سني، زماني و مكاني خاصي 
است و هر آنچه  باعث برساخت امر جنسي در ذهن و فكر افراد در خارج از 

آن شرايط مي گردد بايد زدوده شوند. 
ج( جنبه »رازگونگي« امر جنس��ي نيز از ديگر جنبه ه��اي تمايز اين دو 
گفتمان است. گفتمان تربيت قائل به ابهام  زايي نسبت به امر جنسي در 
ميان كودك و نوجوان است. )شايد حرمت نظر به جاهايي از بدن نيز به 
اين جنبه از امر جنسي مرتبط باشد( اما گفتمان آموزش جنسي قائل به 
ابهام  زدايي از امر جنسي است. اينكه در جوامع غربي در مدارس از دختر 
و پسر خواسته مي  ش��ود كه در مقابل يكديگر برهنه شوند با اين منطق 

قابل فهم است. 
د( قراردادن فرد در مس��ير اعتدال در رفتار جنسي نزد گفتمان تربيت، 
پروژه اي اس��ت كه فرآيند آن از زمان قبل از تولد آغاز مي  گردد و تا پس 
از ازدواج ادام��ه دارد، اما ن��زد گفتمان آموزش، اگر ه��م قائل به رويكرد 

»فرآيند«ي باشند، آغاز آن زمان »تمييز« است. 
و( شايد مهم ترين تفاوت اين دو رويكرد در تعريف آسيب هاي جنسي بروز 
مي  كند. نزد گفتمان تربيت، وضع جنسي جوامع غربي كه آزادي و لاقيدي 
در التذاذ جنسي مهم ترين مشخصه آن است، مهم ترين مصداق ناهنجاري 
و آسيب در زمينه امر جنس��ي تلقي مي  گردد، در حالي  كه نزد گفتمان 
آموزش وضع كنوني جامعه ايران كه در آن محدوديت هاي جنسي وجود 

دارد، اما خيانت و رفتارهاي فرازناشويي، نابهنجار است. 

دورهم�ي اي تشكيل ش�ده از ف�ارغ  التحصي�لان دانش�گاه؛ 
بچه هاي يكدل و يكرن�گ كه زيباترين س�ال هاي جواني را با 

هم گذرانده اند. 
 مجري از او مي خواه�د كه براي آنان صحب�ت كند، چه ذوقي 

مي كنند، بر و بچه ها. . . 
اگر از صراحت لهجه و تس�لط فوق العاده اي كه به كارش دارد، 

بگذريم سخنان متفاوت او قند در دل ها آب مي كند: 
-  هميش�ه يكي از حس�رت هاي من رفتن بچه ها به آن طرف 
]آب[ است. هر يك نفري كه از ايران مي رود، انگار خنجري به 

قلب من مي زنند! 
هيچ فرش قرم�زي براي ما پهن نش�ده و بايد موانع را پش�ت 
سر گذاش�ت. اين موانع قابل برچيدنند. . . كساني كه مي روند 
»ديگري« محسوب می شوند، خاك و خانواده و فرهنگشان را 

از دست مي دهند. 
دوستان! من نگرانم. نگران رفتن كساني كه با پول اين ملت به 
جايي رسيده اند، اما ثمره اش را ديگران مي برند. . . جاي نگراني 

نيست؟
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۶۱  روز، حداكثر زمان ماندگاري
 كودكان در شيرخوارگاه ها

مدي�ر كل بهزيس�تي اس�تان ته�ران ضمن اش�اره ب�ه موضوع 
»فرزندخواندگي« گف�ت: آنچه اكنون تكليف كرديم، اين اس�ت 
كه با هم�كاري دس�تگاه  قضايي، ني�روي انتظامي و م�ددكاري، 
مان�دگاري ك�ودك در مجم�وع ش�يرخوارگاه ها بي�ش از ۶۱ روز 
نباش�د و اگ�ر بي�ش از ۶۱ روز ش�د، باي�د توجيه و عل�ت متقني 
داشته باش�د كه كودك ب�راي چه در ش�يرخوارگاه مانده اس�ت. 
محمد نصيري، مدير كل بهزيستي استان تهران با بيان اينكه در حوزه 
آسيب هاي اجتماعي اگر فرآيند تفاهم بين بخشي، هم افزايي، مشاركت 
مردمي و در برخي موارد اص��لاح آيين نامه ها و قوانين را اجرايي كنيم 
مي توان كودكاني را كه در ش��يرخوارگاه هس��تند، به خوبي مديريت 
كرد، گفت: دي ماه سال گذشته، در مجموعه سه شيرخوارگاه استان 
تهران قريب به ۴۰۰ كودك داشتيم كه متوسط ماندگاري كودكان در 
مجموعه شيرخوارگاه ها 2۶۱ روز بود.  وي با بيان اينكه فرآيند بازپيوند 
به خانواده اولين موضوع ماس��ت، افزود: اگر اين امكان وجود نداشت، 
طرح پيوند كودك به يكي از خويشاوندان درجه يك و حمايت مالي از 
اولويت بعدي ماست، اما اگر چنين امكاني هم وجود نداشت، به سمت 

فرآيند فرزندخواندگي مي رويم. 
مدير كل بهزيستي استان تهران ادامه داد: آنچه اكنون تكليف كرديم، 
اين است كه با همكاري دستگاه  قضايي، نيروي انتظامي و مددكاري، 
ماندگاري كودك در مجموع شيرخوارگاه ها بيش از ۶۱ روز نباشد و اگر 
بيش از ۶۱ روز شد، بايد توجيه و علت متقني داشته باشد كه كودك 
براي چه مانده است؟ نصيري تصريح كرد: تعداد زيادي از كودكان، سال 
گذشته با معلوليت هاي بسيار شديد و بيماري، به فرزندخواندگي سپرده 
شدند.  وي با اشاره به اينكه چيزي به نام تعطيلي در شيرخوارگاه نداريم، 

گفت: اكنون فرآيند به سمتي است كه كودك ترخيص مي شود. 
به گفت��ه وي، در حال حاضر در ش��يرخوارگاه ش��بير، ۳۵ فرزند و در 
شيرخوارگاه آمنه ۶۵ فرزند وجود دارد. هفته آينده اين تعداد كاهشي 
هم خواهد بود.  نصيري ب��ه موضوعات مربوط ب��ه آيين نامه »خانواده 
امين« اشاره كرد و گفت: معاونت امور زنان در كميسيون دولت و صحن 
هيئت وزيران حمايت كردند و توانستيم بحث خانواده امين را به تصويب 
برسانيم. حرف ما در بهزيستي اين است كه مدل زندگي گروهي را در 

موضوع كودك نداشته باشيم. 
وي تأكيد كرد: كودك نيازمند آغوش اختصاصي است. آنچه مصوب شده 
رويكرد انقلابي در رسيدگي به كودكان بي سرپرست است و آن اين است 
كه به بهزيستي اجازه دادند تا در دوره اي كه بنا به دستور قضايي به آنها 
كودك سپرده مي شود، در همان دوره هم خانواده هاي شناسايي شده 
كه داراي صلاحيت هستند، در همان دوره كودك را به خانواده بدهند؛ 
يعني در همان دوره كه كودك را پذيرش مي كنيم، فرزند هم در محيط 
خانواده باش��د، در حالي كه اكنون كودك صبح با يك مربي و عصر با 
مربي ديگري در ارتباط اس��ت و اصلًا رابطه عاطفي برقرار نمي ش��ود، 
بنابراين اصل موضوع اين است كه اين كار را انجام دهيم.  وي ادامه داد: 
حتي براي كودكان ۱2 تا ۱۸ ساله نيز اين فرمول قابليت اجرايي دارد.  
به گزارش ايسنا، نصيري، مدير كل بهزيستي استان تهران همچنين 
در نشست بررسي مداخلات اجتماعي خط ۱2۳ اورژانس اجتماعي و 
وضعيت كودكان بي سرپرست و بدسرپرس��ت نيز اظهار كرد: در حال 
حاضر بهزيستي اس��تان تهران ميزباني 22 هزار نفر )معلولان، زنان و 

معتادان متجاهر( را به صورت شبانه روزي بر عهده دارد. 

 به گفته رئيس اتحاديه صنف خياطان تهران، لباس فرم براي مقاطع 
اول تا سوم ابتدايي با گلدوزي ۴2۱ تا ۴۶۵ هزار تومان و براي مقاطع 
چهارم تا ششم ۴۴۴ تا ۴۹۰ هزار تومان و براي دوره متوسطه از ۹۳7 

هزار تومان تا يك ميليون قيمت خورده است. 
 رئيس كل دادگستري استان بوشهر از صدور قرار جلب به دادرسي 
براي چهار نفر از مسئولان مركز نگهداري از معلولان نيلوفران آبي به 

علت ضرب و شتم معلولان خبر داد. 
 رئيس ستاد بازگشايي مدارس گفت: مراسم بازگشايي مدارس طبق 
قانون و بخشنامه ابلاغي اول مهر و برگزاري جشن شكوفه ها و جوانه ها 

2۹ شهريور خواهد بود. 
 سرپرست معاونت حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري تهران از ورود 
اتوبوس هاي جديد و قطارهاي اورهال ش��ده مترو و ورود ۱۵۰ ون به 
ناوگان حمل و نقل عمومي در آس��تانه ماه مهر و آغاز س��ال تحصيلي 

جديد خبر داد. 
 رئيس ستاد مركزي ثبت نام دانش آموزان وزارت آموزش و پرورش 
با بيان اينكه ت��ا كنون ۹۱ درصد دانش آم��وزان ايراني ثبت نام خود را 
در مدارس تكميل كرده ان��د، گفت: براي مهر امس��ال منتظر حضور 
۱۶ ميليون و 7۰۰ هزار دانش آموز در م��دارس و در پايه هاي مختلف 

هستيم. 
 يك كارشناس محيط زيست گفت: نتايج پيش بيني هاي فصلي براي 
پاييز و زمستان پيش رو، حاكي از آن است كه گس��تره كشور ايران با 
افزايش بارش به  صورت نرمال و فوق نرمال روبه رو خواهد شد و احتمال 

وقوع بارش هاي سنگين و سيل آسا وجود دارد. 
 به رغم تصويب افزايش ۴۰ درصدي مس��تمري مددجويان كميته 
امداد و بهزيستي توسط مجلس شوراي اس��لامي براي سال ۱۴۰2 با 
گذشت شش ماه از سال مستمري مددجويان تنها 2۰ درصد افزايش 

يافته است و 2۰ درصد  باقي مانده همچنان در بلاتكليفي قرار دارد. 
 سرپرست معاونت حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران اعلام كرد: 
مشكل تأمين برق مترو پرند حل ش��د و به زودي )تا اول مهر( افتتاح 

مي شود. 
 مدير عامل سازمان نوسازي شهر تهران نسبت به احداث خانه هاي 
2۵ متري در منطقه ۱۹ واكنش نش��ان داد و گفت: شهرداري تهران 

برنامه اي براي احداث خانه هاي 2۵ متري ندارد. 
 سخنگوي ستاد اربعين هلال احمر گفت: امدادگران و داوطلبان هلال 
احمر در طول مدت پياده روي اربعين، بيش از ۳ ميليون و 7۴۰ هزار 

خدمت امدادي، درماني و بشردوستانه به زائران ارائه دادند. 
 سرپرس��ت بازرس��ي امور اقتصادي و دارايي س��ازمان بازرسي كل 
كش��ور از تدوين برنامه بازرس��ي كلان براي رصد و نظارت بر عملكرد 
دستگاه هاي متولي صدور الكترونيكي مجوزهاي كسب و كار  خبر داد. 
 معاون آموزش متوس��طه وزارت آموزش و پرورش با اشاره به رشد 
مهارت آموزي با شبكه آموزش گفت: امروز ديگر بايد از حافظه محوري 

عبور كرد و به سمت مهارت آموزي گام برداشت. 
 رئيس س��ازمان آم��وزش و پ��رورش اس��تثنايي كش��ور گفت: با 
هماهنگي هاي انجام شده، هزار رديف استخدامي براي جذب نيروهاي 

كار درمانگر و گفتار درمانگر گرفته ايم. 

ابوالفضل اقبالي، پژوهشگر مطالعات جنسیت و خانواده

زهرا چيذري
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تكميل فاز اول پايگاه فضايي چابهار 
تا پايان ۱4۰۳

س�خنگوي س�ازمان فضاي�ي اي�ران از تكمي�ل ف�از نخس�ت 
پاي�گاه مل�ي پرت�اب چابه�ار ت�ا پاي�ان س�ال ۱۴۰3 خب�ر داد. 
حس��ين دليريان، س��خنگوي س��ازمان فضايي ايران درباره آخرين 
وضعيت پايگاه فضايي چابهار اظهار كرد: پايگاه چابهار يكي از مهم ترين 
پروژه هايي است كه مديريت آن برعهده سازمان فضايي ايران بوده و يك 
ابرپروژه تلقي مي شود.  دليريان گفت:  با توجه به دغدغه هاي رياست 
محترم جمهوري در حوزه فضايي، تأمين اعتبار لازم براي اجراي اين 
پروژه صورت گرفته است و در جلسه اول شوراي عالي فضايي در سال 
۱۴۰۰ كه چند ماه بعد از تش��كيل دولت س��يزدهم و بعد از ۱۱ سال 
تعطيلي تشكيل شد، يكي از دستورات مستقيم رئيس جمهور اين بود 
كه فرايند اجرايي و طراحي و ساخت پايگاه ملي پرتاب چابهار آغاز شود.  
وي ادامه داد: اين تأمين اعتبار انجام ش��ده و در حال حاضر در مرحله 
ساخت قرار دارد. پايگاه ملي پرتاب چابهار داراي سه فاز اصلي است كه 
ما در ميانه اجراي فاز نخست اين پروژه قرار داريم و اميدواريم در نيمه 
اول سال ۱۴۰۳ اين پايگاه، قابليت پرتاب ماهواره هاي خورشيد آهنگ 
توسط پرتابگرهاي تاكتيكي سوخت جامد را پيدا كند و بتوانيم شاهد 

نخستين پرتاب ها در سال آينده از اين پايگاه باشيم. 
 س��خنگوي س��ازمان فضايي ايران گفت: اميدواريم كه شاهد تكميل 
فاز نخس��ت اين پايگاه كه پرتاب هاي مدار پايين اس��ت تا پايان سال 
۱۴۰۳ يا اوايل سال ۱۴۰۴ باشيم. طبق برنامه ريزي هاي انجام شده و 
تكاليف ما در برنامه ۱۰ ساله فضايي و با توجه به موقعيت استراتژيك 
اين پايگاه كه پنجره ويژه اي را براي كش��ور براي دسترسي به مدارات 
مختلف قرار مي دهد، ان شاءالله تا پايان سال ۱۴۱۰ طبق برنامه، قابليت 
پرتاب هاي بين المللي را از اين پايگاه خواهيم داشت.  وي تأكيد كرد: 
ما در كنار فعاليت عمراني و زيرس��اختي در چابهار، طرح هاي مختلف 
خدمات رساني به مردم منطقه همچون آبرساني را در دستور كار داريم 
كه اين نيز مي تواند يك رويكرد مثبت و سازنده اي در اين حوزه باشد. 


